
Zahájení vysílání Rádia Prostor - reflexe

Co bylo plánováno, se skutečně naplnilo. V dnešní překotné době je i toto hodno ocenění. A tak 
opravdu v pondělí ráno 24/7/2023 započalo své vysílání Rádio Prostor.

Jeho prezentace až do neděle 23/7/2023 byla velmi neurčitá, nebylo zveřejněno ani programové 
schéma, ani osoby a obsazení, nic. A nikde. Nejen na vlastní webové stránce, ani na sociálních 
sítích. Absenci programového schématu vnímám jako skutečnost, která mě mrzela, nicméně v 
pondělí brzo ráno jsem se dočkal. 

Podle tohoto zveřejněného schématu mělo vysílání začít rozhovorem, přesněji opakováním 
rozhovoru. Je přirozené, že první den vysílání není co opakovat. Je asi také přirozené, že 
programové schéma, které se jistě na webu načítá automaticky, nebude pro první den vyrobeno 
extra, aby hned první minuty vysílání nebyly mimo program. Ono kdo si toho také v dnešní 
uspěchané době všimne, že? Je to jen technický detail pro šťouraly. A v konečném důsledku to na 
úspěch nebo prohru stanice má nulový dopad. 

Tato první hodina vysílání, mezi šestou a sedmou hodinou ranní, byla vyplněna hned v šest ráno 
první 4,5minutovou zpravodajskou relací, a poté hudebním mixem. Jako první skladba nové české 
rozhlasové stanice zpíval Slovák Meky Žbirka, následovaný anglickou písní. 

První zpráva v druhé zpravodajské relaci v sedm hodin ráno nabídla více podrobností na webu 
stanice. Zde tedy pro dnešní dobu velmi tuctová situace. Zcela lidově a trochu kousavě napsáno: 
něco vám řekneme a zbytek si dočtěte na webu. Že chcete poslouchat a vše slyšet a ne dočítat? No 
holt tak to dělají všichni, tak to tak budeme dělat i my. A jen praktická drobnost na závěr: když jsem 
onen web stanice navštívil, abych si tedy přečetl další informace, v době zpravodajské relace tam 
doplňující článek ještě nebyl. Přistál tam až po zprávách a dalo mi opravdu velmi mnoho práce najít 
v tomto doplňujícím článku informaci, která nezazněla již v předchozí zpravodajské relaci. Asi ta 
jedna věta navíc tam opravdu byla. Snad. 

PRVNÍ HODINA VYSÍLÁNÍ – ZTRACENÁ PŘÍLEŽITOST ORIGINALITY

Již dlouho v regionu Czechia (ČR) nevznikla nová rozhlasová stanice vysílající v tzv. pásmu 
VKV/FM a byla zde tedy příležitost zahájit nějak originálně. 
Napadla mě možnost udělat krátké medailonky všech pracovníků nové stanice. Ti, kteří jsou v 
zázemí a nejsou zvyklí na publicitu, by jistě mohli věc odbýt pětivteřinovým představením se, ti 
veřejně vystupující by si jistě zasloužili třeba až jednu minutu pro sebeprezentaci. A samozřejmě 
pro ředitele, programového ředitele, nebo jiné pracovníky s vyšší odpovědností, by se slušely třeba 
3 ba i klidně 4 minuty pro sdělení svých tezí, výzev, plánů, očekávání a tak dále. 
Nevybavuji si, kdy by za poslední dobu nějak takto startoval nějaký rádiový projekt právě na 
běžných rozhlasových vlnách. 

Samozřejmě, že by tato originální hodinka sebeprezentace neměla bůhvíjakou sledovanost.
Však by také nebyla vyrobena pro sledovanost. Tento mimořádný úvodní pořad by hned v první 
hodině vysílání stanice doslova do písmene vytvořil historii. Vytvořil by materiál, který čím bude 
starší, tím bude mít větší hodnotu. A to nejen jako vzpomínka pro jeho aktéry, pro jeho účastníky, 
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ale po mnoha mnoha letech i pro historiky, kteří by mohli jednoduše říci, že … v pondělí 24/7/2023 
v šest hodin ráno začala vysílat nová rozhlasová stanice, Rádio Prostor, která se prezentovala takto a 
od počátku pro ni pracovali tito lidé. Pro historiky dáno na, co na stříbrném, na zlatém podnose. 
Nestalo se. Místo toho jsme mohli slyšet hudební mix a obsahové vysílání začalo od sedmi hodin 
ráno a bylo takové, jak o něm píšu výše.

KOMBINACE PROUDU A ROZHOVORU

Z programového schématu plyne, že vysílání stanice bude vyplněno proudovou formou výroby 
(mimochodem, proč se říká u tvůrčí práce, kterou rozhlasové vysílání bezesporu je, že jde o výrobu, 
že se pořady vyrábí, je mi záhadou. Možná z podobného důvodu, jako se o zaměstnancích tzv. 
kulturní fronty dříve říkalo, že to je také pracující lid. Ale to jen tak na okraj.), doplněné výrobou 
jednoho velkého rozhovoru za den. Proudové vysílání má koncept hlasový vstup obsahující jednu 
informaci, následuje jedna píseň, pokračuje hlasový vstup s jednou informací, a opět píseň. A tak 
dále. Klasika. Mají to tak prakticky všichni. Nejen v Evropě. 

Na reflexi rozhovoru, tedy pořadu Prostor pro dva, je ještě brzy. Je třeba ho naposlouchat, 
nehodnotit z jednoho pořadu, to by bylo opravdu nesolidní. Je to velký rozdíl zamyslet se nad 
vstupem stanice do éteru, protože ten je jedinečný a nebude se již nikdy opakovat. Ale pořad je 
vhodné posuzovat podle mnoha jeho vydání. 

ZÁVĚR

Nemám chuť se zabývat nyní ani v budoucnu tím, kdo stanici vlastní, co vlastní ještě dalšího, a jak 
se na toto vše dívá například Nadační fond nezávislé žurnalistiky. Čas ukáže, bude-li kolem stanice 
klid a bude si žít svůj život pro své publikum, nebo bude veden „hon na čarodějnice“. Nějaké moc 
velké a upřímné pozitivní reakce nečekám. 

Stanice vysílá na těch frekvencích, kde před ní vysílalo Rádio ZET. 
Mimo čas Prostoru je přenášen program BBC World Service. 

Na závěr mám v hlavě dvě persony, o kterých bych se rád stručně zmínil.
V posledním pořadu Interview Martina Kováře Rádia ZET tento sdělil, že v novém projektu nové 
stanice bude také rozhovor, bude delší, snad i tím lepší, a on se moc těší, že se i na nové stanici s 
posluchači opět uslyší. Neuslyší, je na INFO.cz. A samozřejmě  zůstává v akademické sféře, kde 
jistě stále má co řešit. 
Velmi oceňuji, jak se Romana Navarová v poslední minutě vysílání Rádia ZET s námi posluchači 
rozloučila. Tleskám! Nyní ji můžeme slyšet na Frekvenci 1. 

K prvnímu přeřeknutí na Rádiu Prostor došlo zhruba v 8:40 hod a bylo opravdu velmi lidské a milé. 
Věřím, že na něj budeme my posluchači i pan moderátor vzpomínat s milým přátelským úsměvem. 
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PŘÁNÍ

Účelem tohoto textu není hledání chyb ani kritika za každou cenu. Jsem milovník rozhlasového 
vysílání, milovník rádia, na začátek vysílání nové stanice jsem se velice těšil. Začátek vysílání na 
mě zanechal tento pocit, mám z něj tyto dojmy, a nic více ani méně v tom není. Přijměte prosím tyto 
řádky takto, jsou tak myšleny, jsou tak psány. 

Přeji Rádiu Prostor, aby žilo déle jak kdysi „deník Prostor“1, možná si na tyto rozměrem obrovské 
noviny někteří pamatujete, ale hlavně, aby bylo jiné jak všechny ostatní seriózní rozhlasové stanice 
a přitom zůstalo profesionálním - nejen v tom smyslu, že je pro své zaměstnance či pracovníky 
profesí a berou za to peníze. 

David Klíma, úterý 25/7/2023

1 https://cs.wikipedia.org/wiki/Prostor_(den%C3%ADk)   
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